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Formandsberetning 

2020	-	2019	
Dansk	Kirurgisk	Selskabs	Ordinære	Generalforsamling	torsdag	den	12.11.2020	

De#e	er	årets	beretning	-l	medlemmerne	af	Dansk	Kirurgisk	Selskab	om	ak-viteterne	i	Selskabet	
det	forgangne	år.	For	beskrivelse	af	det	store	arbejde	der	udføres	i	vores	udvalg	og	fagområder	
henvises	der	-l	de	respek-ve	beretninger.	
Ved	seneste	opgørelse	havde	selskabet	799	medlemmer.	I	2020	havde	selskabet	807	medlemmer.		

Medlemmer	afgået	ved	døden	2020	-	2021:	
Navn	 	 	 Dødsdato	 	 Fødselsdato	
Kirsten	Krogh		 	 	 4/2-2021		 	 Født	12.05.1940	
Henning	Thomassen		 	 5/2-2021		 	 Født	28.10.1933	
Mary-Ann	Rosenørn		 	 15/3-2021		 	 Født	20.03.1945	
Anne	Marie	Johansen		 	 24/3-2021		 	 Født	07.09.1925	
Jørgen	Ægidius		 	 28/5-2021		 	 Født	04.07.1927	

Æret	være	deres	minde	

Nye	medlemmer:	

Per	november	2020	

Per	november	2021	

Jakob	Burcharth

Pia	Møller	Faaborg

Rogini	Balachandran

Mia	Kris-na	Stubseid	Sørensen

Me#e	Fugleberg	Nielsen

Goutam	Natkunarajah

Liv	i	Soylu

Jens	Fromholt	Larsen

Anjum	Shahzad

Vibeke	Bjerg	Hansteen

David	Reiss	Axelsen

Maria	Greibe
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CerHficeringer	indbereKet	Hl	Dansk	Kirurgisk	Selskab:		

Cer-ficerede	kolorektal	kirurger:	

• Tue Højslev Avlund 
• Bo Rud 
• Kåre Andersson Gotschalck 
• Sergej Zogovic 

Cer-ficerede	brystkirurger:	

• Bekka Christensen 
• Alesia Rindom 
• Monika Brzezinska 
• Louise Dommergaard 
• Anne Stellander 

Certificerede akut-kirurger: 

• Kristian Aagaard Poulsen, honorer certificering januar 2021 
• Jan Krzak, anerkendelse som akut kirurg august 2021 

Emil	Zâl	Bjerregaard	Riahi

Victor	Reif	Noer

Line	Birch	Jensen

Gi#e	Møller	Hyllegaard

Chris-ne	Andersen

Søren	Ra#enborg

Amanda	Brask	Hansen

Sermed	Nicolae

Ismail	Gögenur

Jonas	Rowald	Pedersen

Henry	Schmidt

Amalie	Tvedeskov	Jantzen

Gi#e	Grunnet	Raabe

Lauge	Hjorth	Mikkelsen

Azalie	Winther

Anders	Bech	Jørgensen

Lisbeth	Friis	Johansen
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Som	det	første	vil	jeg	gerne	takke	medlemmerne	af	selskabet,	der	har	brugt	mange	-mer	og	energi	
på	at	arbejde	-l	gavn	for	kirurgien	i	Danmark.	Det	drejer	sig	om	medlemmerne	af	de	mange	råd	og	
udvalg,	medlemmer	i	styregrupper	og	arbejdsgrupper,	fagområdebestyrelser	og	de	mange	andre,	
som	bruger	deres	fri-d	på	disse	opgaver.	Det	er	et	stort	og	betydningsfuldt	arbejde,	som	har	
enorm	værdi	for	de	kirurgiske	pa-enter	og	vores	fag	generelt.	

Dansk	Kirurgisk	Selskab	fortsæ#er	utræ#eligt	sit	arbejde	for	kirurgien	i	Danmark.	Igennem	det	
sidste	år	har	ak-viteterne	fortsat	været	præget	af	COVID-19,	men	der	har	indfundet	sig	en	vis	
normalitet	som	nu	igen	-llader	møder	og	fremfor	alt	vores	årsmøde,	hvor	vi	endelig	kan	diskutere,	
udvikles	og	se	hinanden	i	øjnene.	

Dansk	Kirurgisk	Selskabs	bestyrelse	er	begyndt	at	arbejde	målre#et	med	en	række	strategiske	
indsatsområder,	det	være	sig	ledelse,	kommunika-on	samt	rekru#ering	og	uddannelse.	Disse	
områder	bliver	i	det	kommende	år	en	re#esnor	for	en	proak-v	bestyrelse,	der	har	et	ønske	om	at	
udvikle	selskabet	og	gøre	en	forskel	i	det	daglige	arbejde	for	landets	kirurger.	Det	har	resulteret	i	et	
begyndende	arbejde,	hvor	fagområderne	udvikler	behandlingsvejledninger,	som	kan	anvendes	af	
kirurger,	og	at	der	er	arrangeret	et	kursus	i	ledelse	for	kirurger.	De#e,	og	kommende	-ltag,	forsøges	
kommunikeret	ud	via	en	ak-v	social	mediestrategi	og	har	givet	et	skub	fremad	for	bestyrelsen.	

I	det	foregående	år	har	arbejdet	med	en	reform	af	speciallægeuddannelsen	foregået.	Man	har	fra	
Sundhedsstyrelsens	side	forsøgt	at	gennemføre	både	denne	reform	og	den	-lhørende	
dimensioneringsplan	i	huj	og	hast,	men	uden	konkrete	forslag	endnu.	Man	har	fornemmet	et	
ønske	om	at	forringe	uddannelsen	fra	myndigheds	side,	som	vi	i	selskabet	har	kæmpet	imod.	Fra	
Dansk	Kirurgisk	Selskabs	side,	og	fra	de	andre	skærende	specialer,	forsøger	vi	at	fremhæve	vores	
ønske	om	cer-ficeringskrav	og	mulighed	for	eksaminer	under	speciallægeuddannelsen.	Det	er	
derfor	også	både	vig-gt	og	imponerende,	hvor	mange	medlemmer	der	opnår	na-onale	og	
interna-onale	cer-ficeringer	som	en	del	af	deres	faglige	virke.	Som	et	led	i	arbejdet	med	den	
kirurgiske	hoveduddannelse	er	også	sket	ændringer	i	kursusrækken,	hvor	der	nu	opre#es	et	kursus	
indenfor	den	avancerede	endoskopi	målre#et	de	kirurgiske	kursister.	Der	er	også	nu	en	diskussion	
om	hvordan	kursusrækken	i	frem-den	kan	-lre#elægges,	så	den	rummer	flere	vig-ge	aspekter	af	
det	kirurgiske	lægeliv,	og	sam-digt	giver	en	del	af	uddannelsesforpligtelsen	-lbage	-l	de	kliniske	
afdelinger.		

Frem-den	for	mammakirurgien	fylder	også	stadig	en	del	i	selskabet,	hvor	der	arbejdes	ak-vt	med	
rekru#ering	og	en	model	for,	hvordan	mammakirurgien	eventuelt	som	selvstændigt	speciale,	kan	
blive	mere	a#rak-vt,	og	sikres	i	frem-den.	Det	er	et	langvarigt	arbejde,	men	vig-gt	fordi	det	som	
med	speciallægeuddannelsen	har	vidtrækkende	konsekvenser.		

Bestyrelsen	har	også	beslu#et	at	Dansk	Kirurgisk	Selskab	skal	indgå	i	dialog	om	at	få	den	store	
kirurgiske	verdenskongres	under	Interna-onal	Surgical	Society	-l	København	i	2026.	Arbejdet	er	sin	
spæde	begyndelse,	men	vi	håber	at	kunne	give	Dansk	Kirurgisk	Selskabs	medlemmer	en	helt	unik	
konference	af	interna-onal	klasse	i	2026.		
Intet	bestyrelsesarbejde	uden	myndighedsbetjening.	Bestyrelsen	varetager	i	tæt	samarbejde	med	
fagområderne	udarbejdelse	af	høringssvar	-l	relevant	lovgivning	samt	deltager	i	relevante	råd,	
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nævn	og	arbejdsgrupper	hos	blandt	andet	Sundhedsstyrelsen	og	Styrelsen	for	Pa-entsikkerhed.	
Selskabets	repræsentanter	har	på	bedste	vis	lagt	mange	kræjer	i	de#e	arbejde.	Der	er	også	sket	
udskijning	i	de	interne	råd	og	udvalg,	ejer	gode	kræjer	har	valgt	at	trække	sig	ejer	lang	-ds	
tjeneste.	Tak	for	det	store	arbejde.		

Dansk	Kirurgisk	Selskab	fortsæ#er	således	med	at	markere	sig	med	en	stærk	faglig	profil,	stort	
arbejde	og	samarbejder	på	tværs	af	faglige	selskaber	og	myndigheder.	Selskabet	vil	i	de	kommende	
år	fortsæ#e	med	at	arbejde	for	kirurgers	muligheder	og	rekgheder,	og	håber	på	fortsat	opbakning	
fra	medlemmer	og	samarbejdspartnere.	

Jens	Hillingsø	
Formand	
November	2021	

Udarbejdet	af	Jonas	Sanberg	Ljungdalh,	faglig	sekretær	
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DKS-beretning for Dansk Herniedatabase 2021.  

Dansk	Herniedatabase		
Kirurgisk	afd.	Lykkebækvej	1,	4600	Køge	|+45	23348764	|
	danskherniedatabase@gmail.com	

Årsberetning	for	herniedatabasen	2021	
Covid,	sygeplejestrejken	og	den	personalemæssige	situa-on	i	sundhedsvæsenet	har	i	den	grad	haj	
store	konsekvenser	for	pa-enter	med	benigne	kirurgiske	lidelser	det	seneste	år.		
Mange	pa-enter	med	simple	hernier	har	fået	deres	opera-oner	aflyst	og	udskudt	i	længere	
perioder	hvilket	er	-l	stor	frustra-on	for	kiruger	under	uddannelse	som	savner	opera-ons	volumen	
og	skaber	bekymring	for	den	frem-dige	uddannelse	og	rekru#ering.	Da	en	del	af	pa-enterne	er	
-lbudt	behandling	i	det	private	sygehusvæsen,	kunne	man	overveje	at	søge	samarbejde	med	de	
private	sygehuse	i	uddannelsen	af	kirurger	indenfor	f.eks.	lyskebrok.	
Værre	er	det	for	de	mere	ko-morbide	og	komplicerede	herniepa-enter,	der	oje	har	mange	
smerter	og	er	sygemeldt.	De	betaler	nu	en	høj	pris	med	lange	ventelister.	Ventelister	der	-dligst	
forventes	indhentet	i	slutningen	af	2022.	Sam-dig	ser	vi	en	tendens	-l	at	ventelistepa-enterne	
bliver	dårligere	imens	de	venter	på	behandling	og	i	værste	fald	ender	med	at	blive	opereret	akut,	
med	deraf	højere	postopera-v	morbiditet.	
Trods	udfordringerne	har	2021	også	været	et	meget	spændende	år.	Årsmødet	var	det	
deltagermæssigt	største	i	databasens	snart	25-årige	historie.	Vi	havde	mange	spændende	faglige	
diskussioner	som	sædvanligt	med	stort	engagement	fra	deltagerne.	Hans	Friis-Andersen	og	Lars	
Nannestad	Jørgensen	takkede	af	som	hhv.	formand	og	næsqormand	for	herniedatabasen.	De	har	
på	fornemmeste	vis	gennem	de	sidste	10	år	stået	i	spidsen	for	udviklingen	af	databasen,	som	nu	
betragtes	som	interna-onal	guldstandard.	Deres	indsats	for	at	få	dansk	herniekirurgi	på	
verdenskortet	kan	ikke	anerkendes	nok.	Stafe#en	er	nu	givet	videre.	Ny	formand	er	Frederik	
Helgstrand,	næsqormænd	er	Nadia	Henriksen	og	Thorbjørn	Sommer.	
Som	noget	ny	har	vi	dannet	en	Hernieforening	mhp	at	sikre	engagement	og	-lhørsforhold	for	
kommende	kirurger.	I	hernieforeningens	regi	-lbydes	kurser	i	hernie	kirurgi	for	yngre	kirurger	over	
hele	landet,	hvoraf	flere	fra	databasens	styregruppe	står	som	arrangører	og	undervisere.	
Ejer	4	års	forberedelse	har	flere	medlemmer	fra	herniedatabasens	styregruppe	sammen	med	
svenske	kolleger	været	vært	for	verdenskongressen	i	herniekirurgi	i	Bella	center	i	oktober.	
Kongressen	blev	en	stor	succes	og	trods	Covid	lykkedes	det	at	samle	knap	1.000	herniekirurger	fra	
51	lande	-l	mere	end	40	sessioner,	200	abstracts	og	flere	keynote	speaks.	Med	utallige	citeringer	
var	det	tydeligt	at	dansk	herniekirurgi	og	arbejdet	med	databasen	er	i	front.		
I	forbindelse	med	kongressen	blev	den	første	UEMS-eksamen	i	hernier	og	bugvægsrekonstruk-on	
aroldt.	Stort	-llykke	-l	Nadia	Henriksen,	der	som	den	første	dansker	nogensinde	kan	kalde	sig	
Europæisk	Cer-ficeret	hernie	kirurg.	Sam-dig	blev	Hans	Friis-Andersen	og	undertegnede	Honorary	
Fellows	of	the	Board	of	Surgery	in	Abdominal	Wall	Surgery.	

Med	venlig	hilsen	
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Frederik	Helgstrand,	overlæge,	dr.	med	
Formand	for	Dansk	Herniedatabase	

Beretning for Endoskopiudvalget aktiviteter i perioden august 2019-
juli 2021 

Endoskopiudvalget	har	hid-l	varetaget	planlægningen	og	aroldelse	af	Sundhedsstyrelsens	kursus	i	
Endoskopi.	I	det	forgangne	år	blev	aroldt	én	gang	på	Odense	Universitetshospital.	Udvalget	vil	
gerne	takke	underviserne	på	kursus.		

I	ejeråret	trak	Dansk	Kirurgisk	Selskab	imidler-d	sig	fra	de#e	samarbejde,	hvorejer	der	blev	
etableret	hhv.	et	kirurgisk	endoskopikursus	og	et	gastroenterologisk	endoskopikursus.	
Endoskopiudvalget	var	ikke	involveret	i	beslutningen	om	opsplitning	af	det	fælles	endoskopikursus	
og	har	beklaget	beslutningen.	Endoskopiudvalget	er	fortsat	ansvarlig	for	det	gastroenterologiske	
endoskopikursus,	mens	undertegnede	som	repræsentant	for	endoskopiudvalget	er	involveret	i	det	
kirurgiske.	Der	planlægges	i	indeværende	år	et	gastroenterogisk	og	to	kirurgiske	kurser.	

Udvalget	har	-dligere	ejer	ajale	med	DSGH	og	DKS	nedsat	en	arbejdsgruppe	vedr.	fælles	
koloskopiuddannelse	for	medicinere	og	kirurger	i	Danmark.	Arbejdet	pågår	fortsat.		

Vi	har	fortsat	-lsagn	fra	Olympus	Danmark	om	at	stø#e	udviklingen	indenfor	endoskopi	i	Danmark	
med	et	rejselegat	på	25.000	kr.	Legatet	bliver	uddelt	en	gang	årligt,	ejer	opslag	på	selskabernes	
hjemmesider.	Det	blev	i	ejeråret	2020	uddelt	-l	reservelæge,	ph.d.	Bojan	Kovacevic	fra	Afdeling	C,	
Rigshospitalet.	Legatet	er	aktuelt	slået	op	på	ny.	Det	vil	blive	-ldelt	på	Dansk	Kirurgisk	Selskabs	
Årsmøde	i	november.	I	2022	vil	det	blive	uddelt	på	DSGHs	årsmøde.	Udvalget	vil	gerne	takke	
Olympus	Danmark	for	at	medvirke	-l	at	yngre	kolleger	mulighed	for	at	bringe	ny	viden	og	
færdigheder	med	hjem.	

DKS	har	nedsat	et	udvalg	i	avanceret	endoskopi,	hvor	der	synes	at	være	et	større	overlap	af	
arbejdsopgaver	med	endoskopiudvalget.	Rollefordelingen	mellem	de	to	udvalg	søges	fortsat	
klarlagt	via	dialog.	DKS	udvalg	i	avanceret	endoskopi	har	en	primær	arbejdsopgave,	som	går	på	at	
formalisere	en	ekspertuddannelse	i	avanceret	endoskopi.		

Udvalgets	medlemmer:	Sekretær:	Overlæge	Thomas	Blixt,	Medicinsk	afdeling,	Køge	sygehus	
(Udpeget	af	DSGH),	overlæge	Michael	Hareskov	Larsen,	Kirurgisk	afdeling	A,	Odense	
Universitetshospital	(udpeget	af	DKS),	1.	reservelæge	S-g	Borbjerg	Laursen,	Gastroenterologisk	
afdeling	S,	Odense	Universitetshospital	(Udpeget	af	DSGH),	overlæge	Srdan	Novovic,	
Gastroenheden	–	Medicinsk	sek-on,	Hvidovre	Hospital	(Udpeget	DSGH)	Formand:	overlæge	John	
Gásdal	Karstensen,	Gastroenheden,	Kirurgisk	sek-on,	Hvidovre	Hospital	(Udpeget	af	DKS).	Fra	
udvalget	er	udpeget	S-g	Borbjerg	Laursen	og	John	Gásdal	Karstensen	som	de	danske	
repræsentanter	i	SADE.		
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SADE	mødet	2020	i	Helsinki	blev	aflyst,	men	er	planlagt	-l	aroldelse	i	januar	2022.		

På	vegne	af	endoskopiudvalget	John	Gásdal	Karstensen,	Formand	DSGH/DKS	endoskopiudvalg	

Statusrapport 2021, Uddannelsesudvalget 

Uddannelsesudvalgets	medlemmer	2020-	2021:		
Randi	Beier-Holgersen:	Formand,	postgraduat	klinisk	lektor	Region	øst	
Anders	Husted:	Postgraduat	klinisk	lektor	Region	Nord	
Lasse	Bugge/Jesper	Durup:	Postgraduat	klinisk	lektor	Region	Syd		
Chris-an	Ross:	Repræsentant	Region	øst		
Metmet	Öztoprak	-	ophørt:	Repræsentant	Region	Nord	pga	nye	opgaver	
Nina	Sass	-	ophørt:	Repræsentant	Region	Syd	
Kris-n	Julia	Steinthorsdokr	,	repræsentant	DKS	
Erica	Gould	Chris-ansen:	Repræsentant	YDK.	-	sekretær	

Udvalget	har	aroldt	4	møder	i	uddannelsesudvalget	2020	–	2021.	–	alle	møder	har	været	virtuelle.	
Siden	sidste	årsrapport	har	udvalget	mistet	to	medlemmer.	Der	mangler	derfor	aktuelt	en	
uddannelsesansvarlig	overlæge	repræsentant	fra	region	nord	og	region	syd.	Derudover	er	
udvalgets	yngre	læge	repræsentanter	begge	på	barsel.	

Udvalget	har	arbejdet	med	følgende	emner	i	perioden:	
	 	

Kursusrækken		
Kursuslisten	for	2020	/21	for	de	speciale	specifikke	kurser-	kirurgi	og	færdighedskurser.	Alle	aflyste	
kurser	fra	2020	blev	planlagt	og	er/vil	blive	aroldt	i	2021.	Ind-l	nu	er	ingen	kirurgiske	kursister	
blevet	forsinket	mht	deres	speciallægeanerkendelse	pga	kurserne.	Der	er	aktuelt	ansøgt	om	et	
ekstra	avanceret	færdighedskursus	pga	risiko	for	forsinkelse.	SST	har	forhåndsgodkendt	opre#else	
af	de#e	ekstra	færdighedskursus.	

Der	er	fortsat	problemer	med	sene	azud	-l	kurserne,	hvilket	giver	unødigt	besvær	for	
kursussekretariatet	og	derudover	giver	en	økonomisk	udfordring	specielt	for	de	prak-ske	kurser.	

Udvalget	er	påbegyndt	en	revision	af	de	teore-ske	kurser.	Coronakrisen	har	vist	at	kurserne	kan	
aroldes	uden	nødvendigt	fremmøde	og	at	alle	kompetencer	ikke	er	arængige	af	kurser.		

Der	er	dog	behov	for	en	større	revision	med	specielt	fokus	på	de	teore-ske	kurser.	

Samarbejdet	med	DSGH	vedr	kurserne	er	ophørt,	idet	kurset	i	billeddiagnos-k	og	basal	endoskopi	
er	ophørt.		
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Endoskopikurset:	

Det	første	kursus	i	avanceret	kirurgisk	endoskopi	er	gennemført	og	aroldt	i	Århus.		Yderligere	et	
kursus	er	planlagt	-l	aroldelse	i	december	21	i	København.		
Det	første	kursus	viste,	at	de	kirurgiske	kursister	havde	behov	for	et	kursus	på	et	højere	niveau	end	
det	basale	endoskopikursus	fra	-dligere.		

TilreKelæggelse	af	uddannelsessessionen	ved	årsmødet:		
Pga	af	det	vanskelige	ved	at	mødes	fysisk,	har	formanden	været	primus	motor	i	programmet	-l	
årsmødet	2021.	Fokus	vil	være	uddannelses/afdelingskultur.	Der	er	rundsendt	et	lille	spørgeskema	
mhp	afdækning	af	forholdene	omkring	den	kirurgiske	kultur.		

Uddannelsesudvalget	har	ved	flere	møder	diskuteret	den	kommende	uddannelsessession.	Emnet	
blev	dog	pauseret	ejer	afgørelsen	om	aflysningen	af	årsmødet.		

Mammakirurgi	

Mammakirurgiens	forhold	har	kort	været	diskuteret.	Man	har	udarbejdet	med	et	forslag	-l	en	
mammakirurgisk	HU-uddannelse.	Det	har	været	møde	med	SST.	Det	er	dog	lidt	vanskeligt	at	
gennemskue,	hvor	stort	problemet	er.	Der	vil	aktuelt	ikke	blive	opre#et	en	speciallægeuddannelse	
i	mammakirurgi.	

Revision	af	den	lægelige	videreuddannelse	

Uddannelsesudvalget	har	udarbejdet	og	fremsendt	et	bekymringsbrev	-l	bestyrelsen	-l	
fremsendelse	-l	LVS	mhp	bekymring	i	forhold	-l	uddannelsen	af	kirurger.	Brevet	har	været	-l	
diskussion	i	bestyrelsen	og	er	fremsendt	-l	LVS.		
Revisionen	af	den	lægelige	videreuddannelse	vil	betyde	er	større	revision	af	kursusrækken	i	kirurgi.		
		

Søgning	Hl	specialet:	

Alle	tre	regioner	har	det	sidste	år	oplevet	en	god	søgning	-l	hoveduddannelses-forløbene.	

Randi	Beier-Holgersen	
Formand	for	uddannelsesudvalget	

 9



ECV fagområdet 2021: 

Fagområdet	ECV	har	haj	en	fellow	-l	UEMS	EBSQ	examina-on	og	-llykke	-l	Nikolaj	S-lling	som	
herejer	er	FEBS	(UGI	surg).	
Der	pågår	på	Europæisk	plan	betydelige	anstrengelser	for	at	ensre#e	uddannelsen	-l	ECV	kirurg	i	
Europa	-	et	arbejde	der	ejer	dansk	model	udføres	i	samarbejde	med	den	thoraxkirurgiske	sek-on.	
Der	vil	blive	etableret	en	Mul-disciplinær	Joint	komité	på	det	kommende	UEMS	rådsmøde	som	vil	
tage	sig	af	uddannelse,	fellowships,	cer-ficering	af	uddannelsessteder	og	endelig	den	årlige	EBSQ	
eksamen.	
Der	aroldes	ny	examina-on	i	november	med	2	danske	deltagere.	
Fagområdet	vil	ejer	GF	kons-tuere	sig	med	ny	formand,	idet	undertegnede	afgår	på	grund	af	
pensionering.		

Lars	Bo	Svendsen	

DKS repræsentation i UEMS Section of Surgery og Nordisk Kirurgisk 
Forening: 

DKS	er	i	UEMS	(Union	Europenne	des	Medecins	Specialistes	)	Sec-on	of	Surgery		repræsenteret	af	
Lars	Bo	Svendsen	og	Jesper	Durup.	Der	er	siden	sidste	generalforsamling	ikke	været	aroldt	fysiske	
møder,	men	to	virtuelle	møder.		
UEMS	Surgery	har	kons-tueret	sig	med	en	ny	bestyrelse.	Arbejdet	har	været	præget	af	coronaen,	
og	manglende	mulighed	for	at	få	overblik	over	sager	om	emner.	Der	er	således	ikke	nye	betydende	
ini-a-ver.	Sam-dig	er	der	udskijning	i	sekretariat,	og	etablering	af	ny	hjemmeside.	
Lykkeligvis	fortsæ#er	alle	cer-ficeringseksaminer,	men	nu	i	on-line	version.		
Ud	over	repræsenta-on	i	Sec-on	of	Surgery	sidder	LBS	og	JD	også	i	Esophago-Gastric	division,	hvor	
der	i	november	2020	blev	aroldt	on-line	cer-ficeringseksamen.		
JD	er	udgået	af	bestyrelsen	i	Nordisk	Kirurgisk	Forening.	Ny	repræsentant	er	Per	Vadgaard	
Andersen.	

ÅRSBERETNING 2021 – FAGOMRÅDE AKUTKIRURGI 

MED	EKSPERTOMRÅDERNE	TRAUMATOLOGI	OG	HERNIEKIRURGI	

Holte,	2.	november	2021	

Fagområdets	medlemmer	2020-2021:	
Anders	Peter	Skovsen,	overlæge,	FEBS	EmSurg,	formand,	RegionH	
Peter	Olsen	Svenningsen,	ledende	overlæge,	FEBS	EmSurg,	formand-ex-officio,	RegionH	
Kim	Bøgelund	Laugesen,	overlæge,	FEBS	EmSurg,	næsqormand,	Region	Midt	

 10



Kris-an	Aagaard	Poulsen,	overlæge,	hon.	Akutkirurg,	Region	Syd	
Emma	Possfelt-Møller,	afdelingslæge,	FEBS	EmSurg,	RegionH	
Ehsan	Motavaf,	afdelingslæge,	Region	Nord	
Jakob	Burcharth,	afdelingslæge,	PhD,	RegionH	
Nadia	Henriksen,	afdelingslæge,	PhD,	FEBS	AWS,	RegionH	
Line	Toj	Tengberg,	1.	reservelæge,	YDK	repræsentant	
Magnus	Laursen,	stud.med.,	sekretær	(observatør)	

Fagområdet	har	holdt	5	møder	i	løbet	af	året,	de	fleste	virtuelle.	Som	så	mange	andre,	så	glæder	vi	
os	-l,	at	holde	flere	fysiske	møder.	Vi	kommer	nok	-l	at	fortsæ#e	med	en	grad	af	”hybrid-møder”	
med	deltagelse	virtuelt	-l	nogle	møder.	

Akutkirurgi	databasen	
Akut	Kirurgi	Databasen	monitorerer	pa-enter	med	ileus	og	perforeret	hulorgan.	De#e	for	at	sikre	
og	forbedre	kvaliteten	af	pleje,	diagnos-k	og	behandling	af	denne	gruppe	aku#e	højrisiko	
abdominalkirurgiske	pa-enter.	De	11	indikatorer	monitorerer	tværfagligt	pa-entens	forløb	fra	
ankomst	-l	hospitalet	påbegyndelse	af	postopera-v	mobilisa-on	samt	30-	og	90-dages	mortalitet.	
Formålet	understø#er	den	na-onale	indsats	og	kvalitetsteam	i	akut	kirurgi.	
Databasen	er	kommet	op	at	køre	i	RKKP	regi.	Peter	Svenningsen	er	formand	for	databasen,	som	
arolder	selvstændig	årsberetning.	Der	henvises	-l	denne.	

LKT	(Lærings-	og	Kvalitetsteams)	arbejde	om	akutkirurgiske	pa-enqorløb	
Arbejdet	i	LKT	på	na-onalt	plan	er	endelig	kommet	i	gang,	ejer	COVID-19	forsinkelser.	Der	er	i	
2021	aroldt	første	læringsseminar.	Hospitalerne	er	parret	som	mentor-	og	mentee-hospitaler.	
Formålet	er	at	udbrede	na-onalt,	de	resultater	man	har	opnået	ved	at	opre#e	”pakkeforløb”	-l	
aku#e	højrisiko	abdominalkirurgiske	pa-enter.	Der	er	et	vist	pa-entoverlap	med	Akutkirurgi	
databasen,	men	det	drejer	sig	om	to	selvstændige	en-teter.	I	løbet	af	2022	forventes	alle	
hospitaler	i	Danmark	at	have	implementeret	en	
form	for	”fas#rack	pakkeforløb”	for	disse	pa-enter,	med	henblik	på	at	sænke	mortaliteten	og	
morbiditeten	og	give	bedre	pa-enqorløb.	

NKR	(Na-onal	Klinisk	Retningslinje)	–	Behandling	af	symptoma-sk	galdestenssygdom	
Status:	aktuelt	i	høring.	Der	er	i	arbejdsgruppen	foretaget	et	stort	arbejde	med	de	11	PICOer	man	
havde	ops-llet.	Resultaterne	er	aktuelt	i	høring.	Dansk	Kirurgisk	Selskabs	Bestyrelse	har	indsendt	
posi-vt	høringssvar.	Retningslinjerne	fremlægges	og	diskuteres	på	nærværende	DKS	Årsmøde.	

Cer-ficeringer	og	Anerkendelser	
Stort	-llykke	-l	Emma	Possfelt-Møller,	som	bestod	UEMS	eksamen	i	Emergency	Surgery	og	nu	kan	
kalde	sig	Fellow	of	the	European	Board	of	Surgery	(FEBS	EmSurg).	
Nadia	Henriksen	bestod	som	den	første	i	Danmark	UEMS	eksamen	i	Abdominal	Wall	Surgery	og	er	
ligeledes	fellow	(FEBS	AWS),	stort	-llykke.	
Ligeledes	stort	-llykke	-l	Kris-an	Aagaard	Poulsen	som	blev	inds-llet	-l,	og	udnævnt	som	
honorært	anerkendt	akutkirurgi	i	DKS	regi.	
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Samt	-llykke	-l	Jan	Krzak	som	i	2021	blev	den	første	kirurg	med	Dansk	Kirurgisk	Selskabs	
Anerkendelse	indenfor	Akutkirurgi.	

På	vegne	af	fagområdet	vil	jeg	gerne	takke	Lars	Bo	Svendsen	for	sit	store	arbejde	gennem	flere	
år-er.	I	2021	blev	der	aroldt	afskedssymposium	for	professoren.	

Anders	Peter	Gerholt	Skovsen	
Formand	

Årsberetning 2021, Det Kolorektale fagområde 

Medlemmer:	
Steffen	Brisling	(formand),	DCCG,	Reg.	Sjælland	
Ledig	plads,	DCCG	Reg.	H.	
Ken	Ljungmann,	DCCG,	Reg.	Midt	
Mads	Klein,	DCCG,	VU	
Pia	Møller	Faaborg,	DCCG,	Reg.	Syd	
Jesper	D	Nielsen,	DCCG,	Reg.	Nord	
Søren	Salomon,	DCCG,	Reg.	Syd	
Ole	Thorlasius-Ussing,	IBD	
Lilli	Lundby,	Proktologi	
Michael	Sørensen,	Funk-onel	
Niels	Quist,	Fistel	
Tina	Fransgård,	YDK	

Der	blev	aroldt	bestyrelsesmøde	i	april	2021	hvor	vi	tog	afsked	med	Ole	Roikjær	som	har	været	
formand	for	det	kolorektale	fagområde	siden	2014,	og	Tommy	Mynster	som	DCCG	repræsentant	
for	Reg.	H.		Stor	tak	-l	Ole	og	Tommy	for	deres	væsentlige	bidrag	-l	fagområdet.		
Ved	samme	møde	trådte	Peter-Mar-n	Krarup	og	Steffen	Brisling	ind	i	bestyrelsen,	og	sam-dig	blev	
de	valgt	som	formænd,	i	delt	formandskab.	Ejerflg.	er	PM	imidler-d	fratrådt	alle	sine	poster	i	
bestyrelsen.	Således	er	Steffen	Brisling	nu	formand,	og	der	er	en	ledig	plads	i	bestyrelsen	som	
DCCGs	repræsentant	for	Reg.	H.		
Denne	lidt	tumultariske	start	på	formandskabet	har	præget	bestyrelsens	ak-viteter	i	2021.	Ikke	
desto	mindre	er	blikket	nu	re#et	fremad.	Vores	vig-gste	opgave	i	2022	er	revision/gennemgang	af	
uddannelseskravene	-l	cer-ficering	indenfor	det	kolorektale	område.		

Steffen	Brisling	

Beretning fra fagområdet Børnekirurgi 

Der har grundet COVID-19 situationen ikke været afholdt møder i 2021.  
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Vedrørende	omskæringsdeba#en	henvises	-l	referater	fra	Dansk	Kirurgisk	Selskabs	
bestyrelsesmøder,	hvor	emnet	har	været	deba#eret	flere	gange.		
Referaterne	befinder	sig	på:	h#ps://www.danskkirurgiskselskab.dk/beretning-og-referater	

Jørgen	Thorup/gp	

Formandsberetning 2021, Dansk Brystkirurgisk Selskab, DBKS 

2021	har	også	været	præget	af	Covid-19	om	end	vi	sidst	på	året	har	set	hinanden	ved	fysiske	
møder.	Der	har	i	årets	løb	været	intens	ak-vitet	i	bestyrelsen	omkring	rekru#ering	og	sikring	af	
specialets	frem-d.		Mange	engagerede	mennesker	bidrager	her-l.	
Aktuelt	er	vi	i	fuld	ak-vitet	med	brystkræjbehandling	på	landets	9	afdelinger,	hvor	samtlige	
mammakirurger	hver	dag,	sammen	med	veletablerede	mul-disciplinær	indsatgrupper,	sikrer	den	
bedste	kræjbehandling.		
I	år	har	vi	heldigvis	kunnet	arolde	Aarhus	Breast	Surgery	Workshop	fra	19.	-l	20	maj,	i	en	
hybridform,	med	både	web	og	fysisk	fremmøde.	Det	var	et	par	inspirerende	dage	med	bidrag	fra	
flere	forskellige	na-onale	og	interna-onale	gæster.	Vi	ser	frem	-l	næste	års	workshop.	
Med	opbakning	fra	DBKS	og	Brystkirurgiske	Afdelinger	Herlev	Hospital/	Rigshospitalet	har	
Brystkirugisk	overlæge	Lena	Carstensen	organiseret	Masterclass	of	Oncoplas-c	Breast	Surgery	fra	
den	7.	-l	den	8.	september	2021,	Copenhagen,	Denmark.	De#e	gav	anledning	stor	faglig	
udveksling	og	udvikling	af	moderne	onkoplas-ske	og	plas-kkirugiske	teknikker	med	stor	deltagelse	
af	yngre	læger	under	uddannelse	i	Brystkirurgi.	
DBKS	har	været	involveret	i	flere	møder	angående	rekru#ering	og	specialets	frem-d.	Sammen	med	
DKS	er	der	udarbejdet	forslag	-l	en	mammakirurgisk	HU-uddannelse	som	er	blevet	drøjet	med	
SST.	PÅ	nuværende	-dspunkt	er	der	ikke	behov	for	nye	-ltag	vedrørende	uddannelse.		
Der	har	været	aroldt	andre	møder	med	SST	og	DR	angående	kapacitetsudfordringer	på	
brystkræjområdet	(mest	fokuseret	på	radiologi	og	patologi)	hvor	det	blev	konkluderet,	at	vores	
rekru#eringssystem	fungerer,	så	der	aktuelt	ikke	er	et	større	rekru#eringsproblem.	
Igen	i	år	vil	vi	fremhæve	legatudvalget	som	stadig	råder	over	midler,	hvor	forskere	kan	ansøge	om	
stø#e	-l	relevante	projekter.	
Tak	-l	alle	for	et	begivenhedsrigt	år.	
Marco	Mele		
Formand	for	DBKS	

Beretning fra akut kirurgi Databasen, Seneste Årsrapport 2020 

Databasen	er	en	RKKP	database	og	har	været	underløbende	omlægning	og	kan	fremadre#et	
understø#e	LKT	for	Akutkirurgi	under	Danske	regioner.	
Vi	har	i	år	valgt	at	udarbejde	en	pilotrapport,	dels	for	at	belyse	processen	i	omlægning	af	
databasen	og	dels	fordi	det	er	den	første	rapport	udarbejdet	på	det	nye	datagrundlag.	
Fremadre#et	vil	vi	løbende	med	data	understø#e	kvalitetsarbejdet	inden	for	Akutkirurgien.	Der	er	
enighed	om,	at	de	enkelte	indikatorer	er	udsagn	om	kvalitet	i	pa-enqorløbene.	I	læsning	og	
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tolkning	af	indikatorer	og	rapport	er	det	vig-gt	at	holde	sig	for	øje,	at	der	ikke	er	tale	om	en	
forskningspopula-on,	som	mange	af	de	projekter	der	er	inden	for	området,	skarpt	har	defineret.	
Der	er	derimod	tale	om	en	lidt	bredere	popula-on	-l	kvalitetsmonitorering.	Databasen	tager	
udgangspunkt	i	behandlingskvaliteten	i	det	enkelte	pa-enqorløb,	bredt	inden	for	akut	kirurgi.	
De#e	skal	bl.a.	understø#e	en	geografisk	lighed	i	sundhed	for	alle	pa-enter.	I	årets	rapport	
præsenteres	udelukkende	na-onale	data,	de#e	for	at	sikre	at	alle	har	-d	og	mulighed	for	at	
organisere	sig.	Alle	indikatorer	er	vist,	men	der	er	flere,	hvor	vi	af	administra-ve	årsager	endnu	
ikke	har	modtaget	data.	Når	man	som	afdeling	læser	de#e,	skal	man	huske	at	datakilden	er	ens	
egen	indtastning	-l	LPR3.	Det	er	derfor	vig-gt,	at	man	ledelsesmæssigt	prioriterer	at	validere	egen	
afdelings	indberetning,	således	at	der	er	overensstemmelse	mellem	indberetning	-l	LPR3	og	sande	
data.	Erfaringen	fra	omlægning	af	andre	databaser	har	vist,	at	det	tager	-d,	at	komme	helt	på	
plads.	Omlægningen	er	godt	i	gang,	data	er	valideret	i	flere	runder	på	flere	hospitaler	og	i	alle	
regioner.	De	indkomne	data	er	valide,	men	der	vil	fortløbende	være	et	behov	for	at	validere	
hospitalernes	indberetning,	så	den	er	korrekt	-l	LPR3,	da	det	er	disse	data	der	primært	er	kilden	-l	
forløbsdannelsen.	Vi	regner	med	en	proces	som	i	andre	databaser,	hvor	data	bedres	over	-d,	
ejersom	flere	øjne	kommer	på,	og	fordi	bedre	kendskab	-l	datadefini-onerne	underbygger	de#e.		
KONKLUSIONER	OG	ANBEFALINGER	Det	blev	på	styregruppens	årsmøde	i	2018	beslu#et	at	de#e	
var	det	sidste	år	med	monitorering	af	blødnede	ulcera,	fordi	der	på	na-onalt	niveau	har	været	en	
-lfredss-llende	høj	kvalitet	i	behandlingen	og	lav	mortalitet.	Det	betyder	at	det	fremadre#et	er	et	
regionalt	anliggende	at	lave	audit	på	denne	pa-entgruppe	og	benchmarke	de	enkelte	afdelinger.	
Akut	Kirurgi	DataBasen	(AKDB)	afspejler	i	begrænset	omfang	kvaliteten	i	behandlingen	af	de	aku#e	
kirurgiske	pa-enter	i	Danmark.	Databasen	er	under	omlægning	og	de#e	er	første	år	baseret	på	
LPR3.	Derfor	skal	alle	tal	tages	med	forbehold,	for	de	bagvedliggende	kodningsinfrastrukturer,	IT-
systemer	og	varia-on	mellem	regionale	forhold.	Der	vil	komme	en	kodevejledning	der	vil	
understø#e	ensretning	af	kodning	og	det	for	venter	at	varia-on	i	indberetning	vil	mindskes.	
Indikatorerne	er	udvalgt	på	baggrund	af	-dligere	studier,	standarder	skal	løbende	justeres	sv.t.	
databasens	popula-on	

Mvh	
Peter	Svenningsen	

Dansk Kirurgisk Selskab: DRG-Udvalget – Beretning til 
Generalforsamlingen 2021 

I	det	foregående	år	har	Torsten	Pless	trukket	sig	fra	udvalget	ejer	mange	års	arbejde.	En	stor	tak	
-l	ham	for	hans	store	arbejdsindsat.	Nyt	medlem	af	DRG-udvalget	er	Jonas	Sanberg	med	hjælp	og	
vejledning	fra	Per	Vadgaard	Andersen.	
Udvalget	har	i	det	forgange	år	som	vanligt	vejledt	selskabets	medlemmer	omkring	opre#else	af	
nye	SKS-koder	-l	indgreb	og	diagnoser,	som	ikke	-dligere	har	været	dækket	ind	af	de	eksisterende	
koder.	Herudover	rådgiver	udvalget	omkring	indplacering	i	DRG-systemet	for	de	nyopre#ede	
koder,	så	ak-vitetsberegning	foregår	korrekt.	
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Medlemmer	af	Dansk	Kirurgisk	Selskab,	som	ønsker	hjælp	og	vejledning	-l	opre#else	af	nye	
SKSkoder	
eller	har	behov	for	vejledning	omkring	disse	koders	indplacering	i	DRG-systemet,	kan	med	
fordel	kontakte	DRG-udvalget	via	e-mail	på	jonas.sanberg.ljungdalh@rsyd.dk	
Jonas	Sanberg	Ljungdalh	
Odense,	Oktober	2021	

Rapport over det kirurgiske arbejde i DBCG i 2020-21 

Det	seneste	år	har,	som	det	forgående	år,	været	præget	af	Covid-19	pandemien.	Mødeak-viteten	
har	derfor	overvejende	været	gennemført	som	videobaserede	møder.		

DBCG’s	Årsberetning	for	2020	er	-lgængelig	på	DBCG’s	hjemmeside.	Her	kan	man	finde	en	udførlig	
årsberetning,	som	i	detaljer	beskriver	organisa-onen,	ak-viteter,	status	og	frem-dige	perspek-ver,	
herunder	økonomiske	forhold.	DBCG’s	publika-onsliste	er	også	-lgængelig	på	hjemmesiden.		
Der	har	været	tradi-on	for,	at	formandskabet	for	den	mul-diciplinære	cancergruppe	DBCG	har	
været	varetaget	af	en	kirurg.	Den	tradi-on	er	imidler-d	ændret,	idet	man	ejer	en	
vedtægtsændring	i	2020	per	januar	2021	har	udpeget	stråleonkolog	fra	AUH,	Birgi#e	Vrou	
Offersen,	som	formand.	Peer	Chris-ansen,	der	har	haj	formandshvervet	fra	2003	-l	2020,	sidder	
fortsat	i	bestyrelsen	og	varetager	ind-l	videre	hvervet	som	formand	for	kvalitetsdatabasens	
styregruppe	og	som	formand	for	DBCG’s	retningslinjeudvalg.		

DKS	er	repræsenteret	i	DBCG’s	bestyrelse	ved:	
Professor,	overlæge,	dr.	med.	Peer	Chris-ansen	(indtrådt	december	2000).	2003-2021	formand	for	
DBCG.	Har	i	flere	perioder	varetaget	hvervet	som	formand	for	Kirurgisk	Udvalg,	senest	fra	ejeråret	
2017	-l	2020.	
Overlæge,	dr.med.,	ph.d.	Tove	Holst	Filtenborg	Tvedskov.	Fra	2020	formand	for	Kirurgisk	Udvalg.	
Dansk	Selskab	for	Plas-k-	og	Rekonstruk-onskirurgi	er	repræsenteret	ved:	
Overlæge,	dr.med.	Lisbeth	Rosenkrantz	Hölmich	(indtrådt	2016).		

Kirurgisk	Udvalg	under	DBCG	har	repræsenta-on	fra	alle	9	danske	kirurgiske	brystcentre	(kirurger	
og	plas-kkirurger).	Derudover	er	der	repræsenta-on	fra	Fysioterapeu-sk	Udvalg	og	Netværk	for	
Sygeplejersker,	som	er	udvalg,	der	refererer	-l	Kirurgisk	Udvalg.		

Der	har	været	aroldt	3	møder	i	DBCG	Bestyrelsen	i	2021,	og	et	�erde	møde	afvikles	senere	i	
november	2021.	I	samme	periode	har	Kirurgisk	Udvalg	under	DBCG	aroldt	3	møder.		

Undertegnede	varetager	formandskabet	for	Retningslinjeudvalget	under	DMCG.dk.	Fokus	for	
arbejdet	i	udvalget	er	at	få	alle	de	kliniske	retningslinjer	for	kræjsygdomme	opdateret	og	-lpasset	
-l	den	fælles	skabelon.	Målet	var	egentlig,	at	denne	proces	skulle	have	været	færdig	med	
udgangen	af	2020,	men	arbejdet	har	vist	sig	betydeligt	større	end	først	antaget.	Der	er	derfor	
endnu	ikke	mange	DMCG-ere,	der	er	kommet	i	mål.	DBCG	er	tæt	på,	og	per	november	2021	er	der	
færdigbehandlet	og	offentliggjort	12	af	i	alt	16	planlagte	retningslinjer.	Det	forventes,	at	yderligere	
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2-3	vil	blive	færdiggjort	inden	årsskijet,	og	på	DMCG.dk	hjemmesiden	ligger	relevante	
retningslinjer	for	de	fleste	aspekter	for	den	kirurgiske	behandling.		

I	Kræjplan	IV	blev	der	lagt	op	-l	øget	pa-en-nddragelse.	DBCG	har	haj	fokus	på	de#e	indenfor	de	
seneste	par	år.	Der	er	taget	flere	ini-a-ver	på	området,	og	flere	er	på	vej.	Der	er	således	
implementeret	et	beslutningsstø#eredskab,	der	har	-l	formål	at	hjælpe	pa-enten	med	de	svære	
valg	omkring	den	primære	behandling.	Der	er	i	forlængelse	heraf	også	et	arbejde	i	gang	med	
henblik	på	at	udvikle	et	lignende	redskab	-l	kvinder,	der	er	på	gene-sk	basis,	har	høj	risiko	for	
brystkræj.	Pa-en-ndragelse	er	også	sket	i	såvel	Bestyrelsen	som	Styregruppen	for	
Kvalitetsdatabasen.	Endelig	kan	det	nævnes,	at	DBCG	i	november	2021	afvikler	et	to-dages	seminar	
om	pa-en-nvolvering	med	deltagelse	af	repræsentanter	fra	de	videnskabelige	udvalg,	
plejepersonale	og	pa-enter.	Det	overordnede	tema	er	at	styrke	pa-en-nddragelse	i	udvikling	af	
beslutningsstø#eredskaber,	udfærdigelse	af	kliniske	retningslinjer	og	i	udformning	af	kliniske	
forskningsprojekter.		

Aarhus	den	10.	november	2021	

Peer	Chris-ansen	
Professor,	dr.	med.	
Medlem	af	DBCG’s	bestyrelse	

Årsberetning fra det kirurgiske endoskopiudvalg 2021 

Der	er	udarbejdet	et	forslag	-l	hvordan	kunne	se	ud.	
Der	mangler	fortsat	et	medlem	fra	det	medicinske	speciale.	
Der	er	startet	samarbejde	med	CAMES	mhp	simulatortræning	for	ERCP	
Der	er	startet	samarbejde	med	det	fælles	Endoskopiudvalget	inder	DKS	og	DSGH.	

Trine	S-gaard	
Funk-onsansvarlig	overlæge	i	endoskopiafsni#et,		
Sjællands	Universitetshospital,	Køge	

2021 beretning fra DEGC  

Dansk	EsophagoGastrisk	Cancer	(DEGC)	gruppe	har	ligesom	alle	andre	forsat	været	præget	af	
Covid-19	-lstand,	men	hjulene	er	begyndt	at	dreje	igen.	Der	er	i	2020	nedsat	en	gruppe	som	
sammen	med	RKKP	har	arbejdet	med	at	forenkle	og	fusionere	indtastningsskemaerne	-l	DEGC-
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databasen.	Der	er	ejerhånden	et	udkast	klar	som	ventes	revideret	og	implementeret	inden	for	de	
næste	6	mdr.	Man	afventer	fortsat	LPR3.	
Med	hensyn	-l	de	na-onale	retningslinjer	er	alle	7	godkendt	og	lagt	op	på	DEGC.dk	og	DMCG.dk.	
Arbejdet	med	at	revidere	retningslinjerne	pågår	igen	allerede	i	starten	af	2022.	
For	første	gang	i	mange	år	fik	vi	i	DEGC	samlet	hele	styregruppen	-l	et	internat	i	Aarhus	i	starten	af	
oktober.	Her	blandt	andet	diskuteret	retningslinjer	for	at	opnå	officiel	stø#e	fra	DEGC.	Hos	DEGC	
kommer	vi	-l	at	skelne	imellem	to	typer	af	deltagelse,	enten:	
a)	projektgruppe	under	DMCG’en,	som	står	for	gennemførsel	af	projektet	(dvs.	DEGC	er	med	"i	
maskinrummet")	
b)	projekt,	der	udgår	fra	en	forsker	eller	forskergruppe,	hvor	der	ejer	henvendelse	-l	DEGC’s	
styregruppe	vil	være	mulighed	for	at	opnå	billigelse	(”endorsement”)	fra	DEGC,	idet	de#e	bedrer	
mulighed	for	stø#e	m.m.			
Dagen	ejer	internatet,	aroldt	DEGC	et	ECV-cancer	symposium	med	stø#e	fra	DCCC.	De#e	skulle	
have	været	aroldt	i	2020,	men	må#e	aflyses	pga	Covid-19	pandemien.	Man	fik	dog	udskudt	
bevilling	-l	2021	og	aroldt	derfor	et	flot	symposium,	bl.a.	med	deltagelse	af	professor	Philippe	
Najeux	fra	UZ	Leuven.	

Michael	Achiam	
12.11.2021	

Årsberetning Traumeudvalget under Dansk Kirurgisk Selskabs 
Bestyrelse  

Det	har,	som	i	alle	andre	udvalg	under	Dansk	Kirurgisk	Selskabs	bestyrelse,	været	et	år	præget	af	
pandemien.	For	traumeudvalget	er	de#e	primært	kommet	-l	udtryk	i	form	af	udskudte	kurser	
under	nedlukkningen	af	Danmark.		Alle	udskudte	kurser	er	ved	-dspunktet	for	DKS	
generalforsamling	i	2021	aroldte.	De#e	har	kun	været	muligt	pga	stor	fleksibilitet	hos	alle	
involverede	parter,	både	hos	kursister,	undervisere	og	administra-on.		

Ovenstående	betyder	at	det	i	løbet	af	sidste	år	er	aroldt	2	kurser	i	Århus	ved	Trine	Lauritsen,	2	
kurser	i	Odense	ved	Niels	Qvist	og	1	i	Kbh	ved	Emma	Possfelt-Møller.		København	kursus	blev	i	
2020	aroldt	-l	planlagt	-d.		

Lars	Bo	Svendsen	har	ejer	lang	og	tro	tjeneste	videregivet	sin	rolle	som	delkursusleder	for	
København	kursus	-l	Emma	Possfelt-Møller.		

DSATC-kursus	blev	ligeledes	flere	gange	udskudt	men	blev	-l	sidst	aroldt	i	August	2021.	
Udfordringen	var	de	interna-onale	instruktører	som	grundet	rejse/indrejserestrik-oner	var	svære	
at	få	-l	at	deltage.	Vi	var	meget	glade	at	det	lykkedes	at	få	2	instruktører	fra	Norge	at	deltage	fysisk	
og	en	sydafrikansk	instruktør	at	deltage	virtuelt.		
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Traumeudvalget	udpeges	fra	den	na-onale	traumegruppe	hvor	der	er	repræsentanter	fra	de	3	
store	traumecentre.	Det	er	valg	hvert	3.	år,	sidste	gang	i	2018.	Således	er	alle	på	genvalg.	Lars	Bo	
Svendsen	ønsker	ikke	at	genops-lle.		Niels	Qvist,	Jens	Hillingsø	og	Emma	Possfelt-Møller	ønsker	at	
genops-lle.	Ovl	Trine	Lauritsen	udpeges	fra	Skejby.		

Det	sendes	en	meget	stor	tak	-l	Lars	Bo	Svendsen	for	hans	langvarige,	enorme	og	uundværlige	
indsats	for	dansk	traumatologi.		

For	traumeudvalget		

Emma	Possfelt-Møller,	Rigshospitalet		
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